

具有时滞和可变营养消耗率的比率型Chemostat模型稳定性分析

董庆来(1)(2), 马万彪(1)

(1)北京科技大学应用科学学院数力系, 北京 100083; (2)延安大学数学与计算机学院, 延安 716000

收稿日期 2006-9-4 修回日期 2007-5-11 网络版发布日期 2009-3-11 接受日期

摘要 考虑了一类具有时滞和可变营养消耗率、增长函数为比率确定型的微生物连续培养模型.

首先,详细地讨论了解的存在性、有界性、平衡点的局部渐近稳定性以及Hopf分支.

其次,利用 Lyapunov-LaSalle 不变性原理证明了边界平衡点的全局渐近性.

最后,利用时滞微分系统解的极限集的一些性质,

证明了当正平衡点存在时,对任意时滞系统是一致持久的.

关键词 [Chemostat](#) [时滞](#) [稳定性](#) [Hopf分支](#) [Lyapunov-LaSalle 不变性原理](#) [持久性](#).

分类号 [34K20](#), [92B05](#)

Stability Analysis of a Ratio-Dependent Chemostat Model with Variable Yield and Time Delay

DONG Qinglai(1)(2), MA Wanbiao(1)

(1)Department of Mathematics and Mechanics, School of Applied Science University of Science and Technology Beijing, Beijing 100083; (2)School of Mathematics and Computer Science, Yan'an University, Yan'an 716000

Abstract In this paper, based on some biological meanings, a class of ratio-dependent Chemostat model with variable yield and time delay is considered. In the Chemostat model, time delay is introduced into growth response of microbial population. Firstly, a detailed theoretical analysis about existence and boundedness of the solutions and local asymptotic stability of the equilibria are carried out, and the Hopf bifurcation is also studied. Then by using classical Lyapunov-LaSalle invariance principle, it is shown that the washout equilibrium (i.e., boundary equilibrium) is globally asymptotically stable for any time delay. Finally, it is shown that the Chemostat model is uniformly persistent for any time delay.

Key words [Chemostat](#) [time delay](#) [stability](#) [Hopf bifurcation](#) [Lyapunov-LaSalle invariance principle](#) [permanence](#).

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(520KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“Chemostat”的相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [董庆来](#)

· [马万彪](#)